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ESPORTS | L’Europa fa història amb la consecució del primer sextet estatal al FIFA d’Xbox 

Una temporada pel record!
Cinc anys d’eSports 

europeistes

El pròxim mes d’agost la secció 
arriba als cinc anys de vida en 
el seu millor moment. Des de 
fa un lustre, l’Europa ha anat 
guanyant terreny digital fins 
a arribar a la Primera Divisió 
tant de PlaySation5 com de 
Xbox i guanyar títols de gran 
importància i reconeixement als 
eSports de FIFA dins la modali-
tat de Clubs Pro. A més, també 
han estat protagonistes de l’únic 
esdeveniment de la modalitat 
que s’ha realitzat de manera pre-
sencial, el Pamplona Game Fest. 
Amb els títols sumats aquesta 
temporada, la secció arriba fins 
als 9 en el seu palmarès històric.

Redacció

Històrica temporada esca-
pulada a Xbox amb un 

sextet inèdit en l’àmbit estatal 
difícilment repetible i és, del 
tot segur, immillorable amb 
la consecució de tots els títols 
possibles en els cinc mesos 
d’eSports de FIFA. Tot això ha 
estat possible gràcies a mante-
nir el  bloc de l’any passat, co-
mandat per Fer, Ibiza i Nesta, 
amb els fitxatges de Legolas, 
Blond Tiger, Dieguinho, Yei-
den, Melo, Dani i Beltry, que 
va canviar de plataforma.
 ”És un honor poder 
fer guanyar l’Europa. Això és 
més profund del que sembla. 
És una temporada històrica 

que no podria haver acabat 
millor”, opina l’Àlex Beltran 
’Beltry’, mànager de la secció 
i jugador. ”Somiàvem amb 
aconseguir un títol de lliga 
aquesta temporada i gràcies 
al treball de l’equip la recom-
pensa ha estat major, el que ha 
suposat una gran alegria per a 
tots”, afegeix Fer, el capità.
 

 El primer títol va ar-
ribar abans d’arrencar la tem-
porada amb la Supercopa de 
Catalunya FDC, guanyada 
davant el Nàstic de Tarragona 
a la pròrroga. La Primera Di-
visió VFO va ser el segon títol 
dominant de principi a final i 
acabant amb rècord de punts 
(99), victòries (32), més gols 
a favor (85) i menys en contra 
(20) gràcies a Legolas, escollit 
millor porter del campionat, 
juntament amb Kuentin com 
a millor central i Santi com a 
millor assistent. El tercer va 
ser la Copa VFO, on l’Europa 
va guanyar Spork Team, Ve-
guense, Cádiz (amb tanda de 
penals inclosa i Legolas com a 
heroi) i final davant Bl4ck Ar-

row, on el doblet de Tusmu i el 
gol de Santi van donar la sego-
na Copa VFO de la història de 
la secció. Després d’això, Pri-
mera Divisió VPL, la tercera 
competició amb fase regular  
(Europa segon i Niom primer) 
i playoff, on els graciencs es  
van mostrar intractables amb 
victòries davant Al-Andalu, 
Bl4ck Arrow i Bane. Tusmu 
(23) i Santi (17) van ser els  
màxims anotadors mentre que 
Fer i Beltry van empatar a la 
tercera posició amb 13 dianes.
 Per acabar, Copa 
VPL derrotant Veguense i UE 
Figueres a les rondes prèvies, 

guanyant Niom a les semi-
finals, amb tres aturades de 
Legolas a la tanda de penals, i 
Spartan Warrior en una com-
petida final (2-1). ”Guany-
ar-ho tot és complicat també 
anímicament. M’he implicat 

al màxim i no ha estat fàcil. 
Vull agraïr als capitans i a tots 
als membres de l’equip per 
com s’han deixat la pell. És 
un honor sentir l’Europa com 
a meu i un plaer portar-lo ar-
reu. Estic molt orgullós de ser 
escapulat i vull continuar aquí 
molts anys”, comenta Beltry.
 Final a una tempora-
da gloriosa eSports del club. 
Cal posar en valor tot el que 
està aconseguint el grup que 
competeix davant autèntics 
transatlàntics amb recursos 
més extensos. ”La idea és con-
tinuar amb aquesta il·lusió de 
guanyar tots els títols possib-
les. Sabem que serà complicat, 
però la il·lusió i les ganes no 
faltaran”, sentencia Fer 8
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IMPORTANT | Evitar menjars copiosos, l’alcohol o similars i la llum dels aparells són clau per dormir bé

Consells alimentaris per
a un bon descans nocturn

Maria Abad

La melatonina i el cortisol 
són dues hormones anta-

gòniques que influeixen en el 
nostre ritme circadià de vigí-
lia/son. A l’inici del dia, amb 
la llum del sol, augmenta la 
formació de cortisol i segons 
va passant el dia va dismi-
nuint a l’organisme fins al dia 
següent. Segons disminueix 
una, augmenta l’altra (per 
això són antagòniques). A 
mesura que va desapareixent 
la llum del dia els nivells de 
melatonina van augmentant i 
disminueix segons es va acos-
tant l’alba. Doncs, la funció 
principal del cortisol és man-

tenir-nos desperts, mentre 
que la melatonina afavoreix el 
son nocturn.

Com es produeix la mela-
tonina?
Aquesta hormona es sinte-
titza a partir d’un aminoàcid 
essencial: el triptòfan. En 
fases prèvies, el triptòfan es 
transforma en serotonina, un 
neurotransmissor conegut 
també com “l’hormona de la 
felicitat” i relacionada amb el 
son saludable. Els nivells de 
serotonina solen ser propor-
cionals a la concentració de 
triptòfan a la sang i al cervell. 
Alhora, gràcies a la serotoni-
na, obtenim la melatonina. 

Per això és important que a la 
dieta hi hagi una bona font de 
triptòfan per tal que el nostre 
cos pugui sintetitzar melato-
nina de manera natural. 

Consells per a un bon des-
cans nocturn
Com hem dit, és important 

ingerir aliments rics en trip-
tòfan com: ou, peix, llegums 
(soja), fruits secs (nous), 
fruites (plàtan, pinya i alvo-
cat), làctics (llet i formatge), 
carn magra i cereals integrals. 
També és aconsellable sopar 
almenys 1-2 hores abans d’an-
ar a dormir i evitar plats co-

piosos (com picants, fregits i 
salses). Les digestions pesa-
des a la nit poden dificultar 
el son nocturn. Per altra ban-
da, també és important evi-
tar el consum d’alcohol, cafè, 
xocolata o tabac abans de 
dormir. A més a més, intenta 
no exposar-te a la llum abans 
d’anar a dormir per tal que el 
teu cos pugui crear melatoni-
na. Deixa de fer servir l’ordi-
nador, el telèfon i en cas de 
mirar la televisió, assegura’t 
d’estar almenys a dos metres 
de distància de la pantalla 8

Maria Abad és la nutricionista 
dels primers equips del club
@masnutricionista  
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ESCOLA | L’exjugadora de l’Europa parla dels seus anys a la gespa i del seu present com a formadora

Sandra Noria: “És agraït veure l’evolució 
dels nens al llarg de la temporada”

Sandra Noria en un entrenament amb l’Escola

Àngel Garreta

Hi ha figures que van més 
enllà de la gespa. Espor-

tistes que un dia van defensar 
l’escapulari a la gespa i que en 
l’actualitat continuen lligades 
al club d’una manera o altra. La 
Sandra Noria va ser portera de 
l’Europa durant dues tempora-
des al Primer Equip i va acon-
seguir l’ascens de Preferent a 
Primera Nacional la tempo-
rada 2012/13. Ara és una de 
les entrenadores de l’Escola de 
futbol i la seva tasca ha passat a 
ser formativa. Analitzem amb 
ella la seva trajectòria esporti-
va i el seu present com a tècni-
ca al club.

Ja jugaves a futbol de petita 
al col·legi?
Vaig començar amb quatre anys 
amb el club del meu poble, el 
Sant Vicentí a Sant Vicenç de 
Montalt (Maresme).

Sempre t’havia agradat ser 
portera?
Sí. No m’agrada gens córrer, 
no és la meva passió, la veritat, 
però això de saltar, tirar-se pel 
terra... M’agradava més. Du-
rant la temporada 2003/2004, 
quan tenia sis o set anys, a 
causa d’un trencament del braç 
i haver de passar per quiròfan, 
vaig fer de jugadora durant el 
temps de temporada que que-
dava fins al final.

Quina és la teva trajectòria 
esportiva?
Fins als 12 anys vaig jugar amb 
nens al Sant Vicentí, on vaig 
passar nou temporades. Des-
prés, l’any 2007/08 el Barça va 
voler formar un nou equip fe-
mení per sumar-lo als tres que 
ja tenia i vaig alternar entrena-
ments i partits amb l’equip del 
poble i el Barcelona. El següent 
curs vam ser campiones de Se-
gona Divisió Aleví-Infantil en 
la que va ser la meva última 
temporada allà. L’any 2009/10 
vaig fitxar pel Juvenil-Cadet 
de l’Espanyol i vaig jugar dues 
temporades per acabar fent el 
salt a Preferent amb el Femení 
C on vam ser campiones i vaig 

pujar al Femení B debutant 
curiosament contra el Barça. 
Després d’aquesta etapa vaig 
arribar al Primer Equip de 
l’Europa a la 2012/13 any en 
què vam ascendir a Primera 
Nacional aconseguint també 
el títol de lliga de Preferent 
Catalana. La següent campa-
nya vaig alternar Primer Equip 
amb Juvenil-Cadet i després ja 
vaig marxar al Molins de Rei 
on vam assolir l’ascens a Pre-
ferent Catalana. Tot i això, 
vaig decidir marxar al Sant 
Gabriel, però ho vaig haver de 
deixar a mitja temporada per 
un problema cervical. El gener 
del 2020, abans de la pandè-
mia, vaig tornar-me a posar 
els guants al Molins de Rei i el 
dia 5 de maig del 2021 va ser 
l’últim dia que vaig jugar un 
partit de futbol.

Sandra Noria amb l’equip escapulat
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Quins rols has ocupat a 
l’Europa al marge de jugar?
He estat i soc entrenadora 
de nens i nenes de diferents 
edats que comprenen des 
dels quatre fins als nou anys. 
 
Quin és el teu millor re-
cord amb l’escapulada? 
Records n’hi ha molts, tots 
únics i irrepetibles, però el 
meu primer any a l’Europa 
va ser el millor amb diferèn-
cia; el tracte, la família que 
hi havia creada era increïble i 
això no es troba enlloc. Gua-
nyar la lliga Preferent amb 
aquell equip que  teníem va 
ser impressionant. Si afe-
geixes la celebració... Va ser 
tot plegat molt emocionant. 
 
Com veus l’evolució del 
futbol femení al club? 
El futbol femení avui en dia ha 
canviat molt, ja no només en el 
club, sinó en molts equips i en 
molts àmbits. Dintre de l’Eu-
ropa mateix el futbol base ha 
evolucionat molt amb la crea-
ció de noves categories amb 
diferents divisions. Quan vaig 
arribar només hi havia dos o 
tres equips femenins de dife-
rents edats, però avui en dia hi 
ha vuit equips. Tampoc és un 

canvi només en el futbol base, 
sinó també dins de l’Escola. 
Abans hi havia alguna noia, 
però no tantes com s’hi poden 
veure avui en dia. Tot això és 
molt positiu.
 
Què és el més complicat de 
treballar amb nens que to-
quen la pilota per primer 
cop? I què és el més agraït? 
El més complicat és que pa-
rin atenció i que entenguin 
les explicacions. El que més 
costa per sobre d’altres coses 
és que entenguin que no han 
d’anar tots darrere de la pilo-
ta. I, per contra, el més agraït 
és veure l’evolució de cada 
nen al llarg de la temporada. 
 
Com es veu Sandra No-
ria en uns anys en relació 
amb el món del futbol? 
Doncs realment no ho sé. De 
vegades penso a deixar-ho tot, 
és a dir, ni entrenar ni jugar, i 
d’altres penso a continuar ent-
renant a nens i nenes, que ara 
mateix és el que més m’agrada. 
No obstant això, no és una 
tasca fàcil, mentalment és un 
desgast, tot i que després tens 
una gran recompensa que és la 
satisfacció del resultat final i 
la feina feta 8

Sandra en un XI inicial de la temporada 2012/13

Sandra Noria dirigeix a l’Escola
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La competició interna de lliga de l’Escola de Futbol del CE Europa arriba al tram final. Els més menuts de la casa van aprenent cada vegada més 
conceptes del joc, treball en equip i col·locació individual. A nivell competitiu, es comencen a perfilar els primers aspirants al títol. En aquestes dues 
pàgines us oferim algunes imatges dels partits del campionat dels dissabtes que es juguen al Nou Sardenya. / Imatges gentilesa de: @remimages  8

Partit: Milà i Fontanals - Pau Alsina

Partit: Gran de Gràcia - Manrique de Lara
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Partit: Fraternitat - Banyoles

Partit: Joan Blanques - Martínez de la Rosa
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PRIMER EQUIP MASCULÍ | Els d’Ignasi Senabre visiten La Ràpita després de dues derrotes seguides

Toca recuperar el bon ritme

Cano disputa la pilota amb un futbolista del Peralada

50 partits de Joan Bacardit

Fati, convocada amb l’absoluta del Marroc

La futbolista del Primer Equip fe-
mení torna a la dinàmica europeis-
ta després d’uns dies amb la selec-
ció nacional del seu país. L’atacant 
escapulada ha estat en dinàmica 
amb el Marroc en els dos amistosos 
que han disputat davant Bòsnia i 
Eslovàquia. Fati no ha pogut dis-
putar cap dels dos encontres, però 
suma una nova experiència després 
d’estar completant un gran any.

Xavi de la Ossa

El moment decisiu de la 
temporada ha arribat. La 

Tercera RFEF enceta el tram 
final i l’emoció està a l’ordre 
del dia. Una lliga que semblava 
encaminada per un Europa que 
ha marcat un ritme molt alt 
durant tota la campanya s’ha 
ajustat al màxim després de 
les dues derrotes gracienques 
davant la Pobla de Mafumet 
i el Peralada. El Sant Andreu, 
segon classificat, només està 
a un punt i per davant queda 
un final incert i intens que pot 
decantar la balança cap a qual-
sevol de les dues bandes. Serà 
un final de campionat molt 
emocionant.

Amb la classificació tan ajus-
tada és impossible no analitzar 
els motius que han portat a 
viure un tram final de cam-
panya tan ajustat. Més encara 
quan en les dues últimes der-
rotes escapulades l’equip ha 
tingut ocasions sobrades (a 
part del domini del partit) per 
endur-se bons resultats i con-
tinuar amb certa calma al podi 
de la taula.
 El calendari que te-
nen els d’Ignasi Senabre serà 
ben complex, arrencant amb 
el desplaçament al camp de La 
Ràpita, on els segons classifi-
cats van empatar (2-2). Des-
prés visitarà el Nou Sardenya 
el Sants, primer equip que va 
guanyar als escapulats en la 

primera volta. Tot seguit, vi-
sita al camp del San Cristóbal, 
partit davant el Sant Andreu al 
Narcís Sala, rebre l’Hospitalet 
a casa i acabar amb visita a Vi-
lassar de Mar i rebent la Mon-
tañesa.
 Si mirem el calendari 
del Sant Andreu els hi queda 
Castelldefels, Vilassar de Mar, 
Vilafranca i Europa a casa, 
però hauran de visitar el camp 
de L’Hospitalet, la Montañe-
sa, el Girona B i la Fundació 
Grama. Duels molt complicats 
també per l’actual segon classi-
ficat i que poden acabar decan-
tant el final d’any.
 Serà emocionant, però 
ara més que mai hem de cri-
dar... Sempre endavant! 8

Fati abans de sortir a jugar Fati al Nou Sardenya

El tècnic Joan Bacardit va arribar 
als 50 partits  oficials a la banque-
ta en el partit de la 19a jornada 
de Segona Federació davant 
l’Espanyol B al Nou Sardenya 
i que va acabar amb victòria de 
l’Europa per 2-1, una xifra de 
duels gens fàcil d’aconseguir i 
menys amb números tan positius.
Bacardit va arribar a la banqueta 
europeista fa una temporada
amb el marcat objectiu de
l’ascens de categoria. Dit
i fet, l’Europa va poder
celebrar la consecució
d’un títol que es va
guanyar amb prou
suficiència sobre
un dur rival com
va ser un Atlètic
Balears també
ascendit a 2RFEF.
Parlem de números
perquè Bacardit suma un
total de 45 partits de lliga, 2 de
Copa Catalunya i 2 de Copa 
de la Reina amb un balanç de
38 victòries, 5 partits empatats
i 7 derrotes. Números molt 
bons per un entrenador que
vol i pot continuar fent 
història a l’Europa.
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Estrella Damm construeix una 
nova barra a l’Estadi
Redacció

El Nou Sardenya respira 
història a la vegada que, 

de mica en mica, modernitat 
en tots els seus racons. Sobre 
la nova gespa es comencen a 
viure episodis destacats del 
present dels primers equips. 
El recinte ha estrenat ja gespa 
i llum LED i, per complemen-
tar l’experiència europeista, un 
nou espai del club s’adapta a la 
facilitat d’accés al servei de bar 
i begudes.
 Un d’aquests punts 
és la nova barra d’Estrella 
Damm, entrant a la dreta si 
l’accés es fa des del c/Camèlies 
per tribuna. Construïda en 
fusta i amb els colors corpora-
tius (així com l’escut), el Nou 
Sardenya disposa d’un nou es-
pai de consum pels partits a 
disputar a l’estadi 8

Així llueix la ‘nova reforma’ al Nou Sardenya
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PORTERIA | Analitzem amb l’Àlex Rodríguez (coordinador) la feina que es fa a l’Europa amb els porters

Una mirada sota els tres pals

Xavi de la Ossa

En un cos tècnic de qualse-
vol nivell el protagonisme 

sol ser per l’entrenador o in-
clús pels analistes, però hi ha 
una figura sovint més apartada 
(no sempre) que és el prepa-
rador de porters. A l’Europa 
aquesta temporada la figura 
del porter està donant molts 
punts, tant en l’equip masculí 
com en l’equip femení (i tam-
bé a la base) gràcies a la feina 
d’Àlex Rodríguez, preparador 
del Primer Equip masculí i del 
seu equip de treball.
 L’Àlex compleix dues 
temporades al club gracienc. 
La temporada passada va ar-
rencar a l’estructura femeni-
na i en el present exercici ha 
agafat més responsabilitat: 
”El departament de porters 
el formem tres entrenadors. 
Adrià Freire al futbol femení 
i porters de futbol base (Fut-
bol 11), Joan Montmany, 
qui s’encarrega dels porters 
i porteres del Futbol 7 i un 
servidor com a coordinador i 
encarregat del Primer Equip, 
Filial i Juvenil A masculí. Les 
tasques que fem tots tres pas-
sen per preparar els porters/
es a les sessions específiques 
i també fem seguiment en les 
sessions amb els equips i en 
els partits del cap de setmana”.

 Un treball que no 
només consisteix a la part més 
individual i d’entrenament 
específic, sinó que comprèn 
molts altres aspectes, també 
en allò col·lectiu. ”Propor-
cionem al porter unes bases 
tècniques, tàctiques i con-
dicionals perquè sigui capaç 
de poder resoldre situacions 
que es trobarà en la competi-
ció. Tot això treballant tam-
bé la importància del factor 
psicològic (gestió de l’error i 
pressió, principalment). Als 
partits focalitzem la part d’es-
calfament com una part on el 

porter es prepara per agafar 
sensacions i entrar en bones 
condicions tant físiques com 
de concentració”, analitza 
Àlex Rodríguez.
 Més enllà de les tas-
ques dels entrenaments i els 
partits és imprescindible que 
els porters estiguin prepa-
rats dins l’estructura de base 
del club per poder saltar a 
un equip superior en cas de 
necessitat: "A les etapes de 
Futbol 7 l'objectiu princi-
pal és que els porters agafin 
una base de treball específic 
i control del seu cos. Un cop 
passen a Futbol 11 es fa un tre-
ball orientat a familiaritzar-se 
amb determinades situacions 
que creiem importants pel 
seu desenvolupament. Cada 
vegada han d'estar més prepa-
rats per poder resoldre situa-
cions defensives i ofensives. 
Han d'estar preparats perquè 
compten amb la confiança 
del club si han d'ajudar altres 
equips".
 Com d’important 
és la figura de l’entrenador 
de porters aleshores? ”Amb 
la importància del porter en 
el futbol actual la figura de 
l’entrenador de porters és ne-
cessària a qualsevol club, som 
entrenadors de futbol espe-
cialitzats en una demarcació 
que té moltes singularitats. 

Personalment, estic molt a 
gust a l’Europa, és un gran 
club que dona molta impor-
tància a la formació i el fet de 
tenir un departament de por-
ters format per tres persones 
és un clar exemple d’aquesta 
aposta”, comenta Rodríguez.
 El treball amb el Pri-
mer Equip masculí, a més, 
està donant els seus fruits, 
ja que els dos porters estan 
oferint un nivell molt bo de 
rendiment: ”Jo estic encan-
tat, aquesta temporada tenim 
l’oportunitat de tenir dos 
porters de gran nivell com 

són Marc Vito i Joel Ruiz 
al primer equip i porters de 
gran nivell al Filial i Juvenil 
A que habitualment venen a 
entrenar també amb l’equip 
de Tercera RFEF. Pel que fa 
al Marc i al Joel penso que 
estan fent una feina i una 
temporada espectacular, tots 
dos treballen i s’exigeixen al 
màxim durant cada sessió i 
això fa que creixin individual-
ment com a porters i que en 
conseqüència el nivell de les 
sessions sigui molt alt. Gau-
dim del dia a dia, tenim una 
gran relació entre nosaltres, 
ens marquem uns objectius a 
complir i treballem amb pas-
sió, ja que els tres som uns 
malalts de la porteria, diu el 
preparador de porters.
 La setmana de treball 
és de màxima intensitat pen-
sant en arribar sempre en les 
millors condicions possibles 
al cap de setmana. El treball 
no només passa per la millora 
individual com a ’guardapals’, 
sinó que hi ha una part tam-
bé d’anàlisi en relació amb el 
col·lectiu i rival amb qui dis-
puten el partit aquell dissabte 
o diumenge.
 ”Estructurem la set-
mana de manera que puguem 
treballar els objectius de mil-
lora individuals i donant-li 
molta importància a què ens 
plantejarà el rival el cap de 
setmana. Destinem un dia a 
analitzar la nostra actuació 
en el partit jugat el cap de set-
mana, en el cas del Marc fem 
un vídeo de les accions tant 
defensives com ofensives que 
s’han produït i les comentem 
personalment per tal de veure 
com ha sigut la presa de de-
cisió i com ha resolt les ac-
cions que s’ha trobat. L’anà-
lisi del rival per nosaltres és 
vital, l’analitzem i treballem 
situacions/finalitzacions o 
patrons que veiem que es pro-
dueixen habitualment en els 
seus partits. La feina com ent-
renadors de porters és donar 
les màximes facilitats i infor-
mació rellevant al porter per 
tal que aquest surti a jugar en 
les millors condicions per af-
rontar la competició”, senten-
cia Àlex Rodríguez 8

Àlex Rodríguez amb els porters del Primer Equip, Filial i Juvenil A

Adrián Freire Joan Montmany
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L’Europa enforteix els llaços amb la Casa Vicens
El Club Esportiu Europa i la 
Casa Vicens Gaudí ja duen dos 
anys de camí plegats forjant 
una bona relació al voltant del 
suport a l’entitat escapulada i 
als Primers Equips masculí i 
femení del club. Una represen-
tació de les primeres plantilles 
del club i de l’àmbit directiu 
van estar presents en una visita 
a la Casa Vicens i un posterior 
sopar per a celebrar tot aquest 
temps de viatge plegats.
Per part de l’Europa hi van as-
sistir el president Víctor Mar-
tínez, la directiva de relacions 

institucionals Núria Pi, les ca-
pitanes de la primera plantilla 
femenina Andrea Porta i Pili 
Porta, així com el capità de 
l’equip masculí Àlex Cano i la 
seva parella Rosa Dueñas. La 
Casa Vicens va estar represen-
tada pel seu director general 
Emili Masferrer, la responsable 
de comunicació Pilar Delgado, 
el director comercial Marc Vilà 
i el responsable de relacions pú-
bliques i esdeveniments Jordi 
Arcarons.
La trobada va començar amb 
una visita per les diferents es-

tàncies de la Casa Vicens, la 
primera casa que va fer Gaudí 
a Barcelona. Va haver-hi també 
moment per a l’intercanvi de 
presents: per part de l’Europa 
es va fer entrega a Casa Vicens 
de dues samarretes (primera i 
segona equipació) signades per 
la plantilla femenina que milita 
a Segona RFEF. Els amfitrions 
van obsequiar l’Europa amb 
una reproducció de la rajola 
que ocupa les façanes de la 
Casa Vicens i d’uns llibres so-
bre aquest Patrimoni Mundial 
de la UNESCO.

RENOVACIÓ | Europa i Solfinc continuaran de la mà dues temporades més

Seguim caminant junts!

CE Europa i Grup Solfinc segellen un nou acord al Nou Sardenya

Redacció

Un club pot funcionar en 
la parcel·la esportiva, 

però sempre ha de cuidar els 
petits detalls i el que passa fora 
del terreny de joc. En aquest 
sentit, l’Europa continua amb 
la seva idea d’apropar-se a la 
gent i l’entorn i quina mil-
lor manera que caminar jun-
tament a bons companys de 
viatge com és el cas de Grup 
Solfinc, que ha renovat la seva 
relació amb el club gracienc 
per dues temporades més.
L’Estadi Nou Sardenya va 

acollir l’acte de signatura de 
l’acord de renovació de l’acord 
entre el Club Esportiu Euro-
pa i el Grup Solfinc. Després 
de tres anys de camí plegats, 
la confiança es veurà amplia-
da dues temporades més. La 
sala de premsa de l’estadi gra-
cienc va servir d’escenari per a 
la signatura de l’ampliació de 
l’acord entre les dues entitats.
 El president Víctor 
Martínez i el director gene-
ral de Solfinc, Ramon Soler, 
van segellar aquest acord ent-
re companys de viatge que 
comparteixen un mateix orí-

gen fundacional a la Sagrada 
Família i uns valors comuns.
 ”És la segona vegada 
que confien en nosaltres i es-
tem molt contents i satisfets 
d’aquest periode que hem pas-
sat sobretot en temps difícils 

com és una pandèmia i això 
diu molt dels seus valors i la 
seva confiança amb l’Euro-
pa. Esperem compartir molts 
èxits i victòries amb el Grup 
Solfinc”, va valorar el presi-
dent del club Víctor Martínez.

Una opinió compartida per 
Ramon Soler: ”Des que vam 
començar ja fa quatre anys 
compartim els mateixos orí-
gens i valors. Estic molt con-
tent de com està anant el club, 
la Junta Directiva i la promo-
ció que s’està fent del futbol 
base i l’escola. És un club fa-
miliar amb els mateixos orí-
gens que Solfinc a la Sagrada 
Família. Renovem per dos 
anys més, però amb ganes que 
si les coses continuen anant 
així i tothom està a gust de se-
guir molt temps perquè és un 
gran club” 8
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CENT ANYS | El Campionat de Catalunya del 1923 suposa el títol més important de la història

Polèmiques del campionat del 1923 (I)

Xavier Vidal

Pocs dies abans de celebrar 
el títol més important de 

la història del club, el cam-
pionat de Catalunya, cal don-
ar una ullada a aquell mitifi-
cat campionat, ja que va ser 
un torneig ple d’incidències 
i problemes. Tot i que només 
es disputaven 10 jornades, 
diversos elements tant de 
caràcter esportiu, social com 
climatològic van interrompre 
el normal desenvolupament 
del campionat. Aquí ens refe-
rirem a un d’ells.
 Ens situem a la sisena 
jornada que s’havia de dispu-
tar el 3 de desembre de 1922, 
on corresponia disputar el 
primer partit de la segona vol-
ta, l’Espanyol-Europa, com 
així es va fer. Abans, però, cal 
fer un aclariment rellevant. 
Les setmanes prèvies a la cita-
da data es va produir el que en 
aquell temps va ser anomenat 
”el cas Zamora”, que va provo-
car moltes incidències. Tot i 
que en un principi aquest cas 
res tenia a veure amb el nostre 
Europa, sí que va arribar a 
afectar-nos almenys durant 
el desenvolupament del Cam-
pionat de Catalunya.
 No entrarem aquí a 
explicar en què va consistir 
el ”cas Zamora” per ser llarg 
i complicat d’exposar, però sí 
direm que el porter va ser sus-
pès per una suposada duplici-
tat de fitxa entre Barcelona i 
Espanyol i que la Federació 
Catalana i Federació Espa-
nyol tenien diferents criteris 

Tot i quedar
finalment

anul·lat, aquest 
partit es pot 

considerar com el 
darrer encontre 

oficial de l’Europa 
disputat al camp 

del carrer 
Muntaner, terreny 

aleshores 
propietat de 
l’Espanyol

Amb el “suposat” 
empat de l’Europa 

i la victòria 
dels blaugrana, 

aquests últims es 
situaven líders 
amb un punt 

d’avantatge sobre 
l’equip europeista

sobre aquest tema. A l’ante-
rior partit del Campionat de 
Catalunya, la cinquena jorna-
da (12/11/22) entre el Sants 
i l’Espanyol, l’equip blanc-i-
blau va alinear al porter Ricar-
do Zamora malgrat que havia 
estat inhabilitat. Posterior-

ment a l’alineació l’Espanyol 
va perdre els punts en joc, 
que van ser adjudicats al seu 
rival en aquell partit (Sants).              
Així doncs, el dia 3 de desem-
bre es va disputar l’Espanyol 
- Europa, amb Zamora a la 

porteria i amb resultat final 
d’empat a u. Va ser un partit 
tampoc exempt de polèmica, 
ja que el gol europeista va ser 
de Pelaó de penal, després 
que Manuel Cros marqués 
de fort xut, però que l’àrbit-
re va anul·lar per rebotar a les 

mans d’un defensa del con-
junt espanyolista. Malgrat les 
protestes gracienques, per tal 
que el col·legiat donés el gol 
de Cros, es va haver de llençar 
la pena màxima. Aquesta 
polèmica del gol va quedar en 

res quan dies més tard la Fe-
deració va donar per anul·lat 
el partit pel ”cas Zamora”, la 
qual cosa perjudicava els in-
teressos europeistes, ja que 
si al Sants-Espanyol s’havien 
adjudicat els punts als sant-
sencs, repetint-se les mateixes 
circumstàncies no es donaven 
els punts a l’Europa sinó que 
s’anul·lava el partit per poste-
riorment tornar a disputar-lo.
 Finalment, la Fede-
ració va assenyalar el 14 de 
gener com a data per a la ce-
lebració de  l’Espanyol-Eu-
ropa. Arribat el dia, el partit 
va ser novament suspès per la 
Federació aquell mateix matí. 
Ha d’aclarir-se que en aquells 
temps existien a la Federació 
l’anomenat Comitè Provin-
cial, després el Comitè Regio-
nal i finalment la Federació 
Espanyola i per ordre jeràr-
quic exposat. El problema és 
que els presidents d’aquests 
comitès ho eren també d’al-
guns clubs, així el president 
del comitè Provincial era el 
senyor Matas, President de 
l’Europa. 
 Tot plegat es podria 
resumir en un conflicte de 
competències i com un pols 
per veure quin dirigent tenia 
més influència, barrejat amb 
el frec a frec que mantenien 
els barcelonistes i els gracien-
cs per guanyar el Campionat 
de Catalunya. Per tant, es va 
haver d’esperar la resolució 
del cas i continuar amb el de-
senvolupament del Campio-
nat. Noves polèmiques vin-
drien més endavant 8

Portada de la Jornada Deportiva amb el partit

Ricardo Zamora
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